

91版上海市機電產品出口年鑑

91 EDITION THE YEAR BOOK OF SHANGHAI
MECHANICAL & ELECTRICAL PRODUCTS
FOR EXPORTATION

年鑑



上海市機電產品出口年鑒

(1991年版)

主 編 明志澄
副主編 袁海君

復旦大學出版社

首席顧問 黃 菊
顧 問 肖哲夫 吳俊國
陸國賢 朱大剛

編 委 會

主 編 明志澄

副主編 袁海君

審 校 袁海君 範劍華 陳漢生

編 委 明志澄 袁海君 溫孝義
姜萬糧 範劍華 陳漢生
嚴志恒 周燮鵬 房詩燕
姚國士

发挥上海優勢努力
使上海機電產品跻身于
世界貿易之林

江澤民
一九八七年九月二十日

Bring the superiority of Shanghai
into play so as to make the Shanghai
mechanical & electrical products
rank among the best in the world
trade.

Jiang Zemin
Sept.20,1987

努力扩大机电产品出口，
促进机电工业加速发展！

周建南

一九八七年十月二十五日

Make best efforts to expand the
export of mechanical & electrical
products and promote the speedy
development of mechanical &
electrical industries.

Zhou Jiannan
Oct.25,1987

发挥上海优势，努力
扩大机电产品出口。

沈烈初

一九九〇年七月

Bring the superiority of Shanghai
into play and make great efforts to
increase the export of mechanical and
electrical products.

Shen Liechu
July 1990

加強工貿合作，擴大
機電產品出口的努力

陳祥麟

Strengthen cooperation between manufacturers and foreign trading companies to strive for increasing the export of mechanical and electrical products.

Chen Xianglin

提高质量，发展品种。
加强服务，加强合作。
增强上海机电产品在国际
市场的竞争能力。

郁品芳
1990.7.27.

Improve the quality and develop the varieties of products, offer better services, strengthen industry and trade cooperation. Enhance the competition ability of Shanghai mechanical and electrical products in the international market.

Yu Pinfang
July 27, 1990

加強工業合作 繼大

機電產品出口

沈被章

九〇年七月

Strengthen industry and trade
cooperation and expand the export of
mechanical and electrical products

Shen Beizhang
July 1990

前 言

1990年是“七五”計劃的最後一年，也是貫徹國家擴大機電產品出口方針、政策的第五年，五年來機電產品生產企業通過從國外引進資金、引進技術及關鍵設備，使許多老企業得到改造，還新建設了一批外商投資企業；隨着機電行業總體水平的逐步提高和外貿企業素質的增強，上海市的機電產品出口也有了明顯地增長。據不完全統計，1990年口岸出口創匯9.83億美圓，比1989年增長15%，與1985年4.2億美圓相比增長了1.34倍。出口數量的增長僅僅是一個標志，機電產品出口工作的內涵非常豐富：結構的優化、質量的提高、市場的開拓、人才的培養、隊伍的擴大、形式的多樣等等。

擴大機電產品出口不僅要有國家政策的支持，企業外部環境的改善，還要有企業內部（生產企業、外貿企業）管理的加強，機制的轉化；不僅要有外貿（工貿）公司的努力開拓，還要有生產企業的技術進步，不斷推出適銷對路的產品；不僅要提高自行開發設計產品和自行開拓市場的能力，還要積極開展與世界各個國家和地區的經濟、技術合作與交流，不僅要請客戶走進來，瞭解我們的企業，瞭解我們的產品，還要努力走出去，積極推銷、爭取客戶；不僅要及時掌握國際市場動態、信息，瞭解世界，還要很好宣傳我們自己，提供我們的信息，讓世界瞭解我們等等。

基于上述原因，我們需要客觀地總結現狀，爭取有更好的未來，使上海機電產品出口“八五”計劃、“九五”設想所規定的目標得以實現，我們決定編輯出版《上海市機電產品出口年鑒》以助其一臂之力！

編輯出版專門的出口年鑒上海是第一次，我們希望這本年鑒能客觀地、全面地、系統地展示出1990年上海市機電產品出口的面貌，能够具有權威性、典型性、史料性，能夠成為向國際市場提供上海市機電出口產品信息的工具書。也希望廣大外貿工作者、機電產品生產企業、理論工作者、外國朋友對本書的不足之處和要求提出寶貴意見。同時，要對本書的編輯出版給予了很大支持的方方面面表示真摯的謝意。

明 志 澄

1991.5.10

FOREWORD

1990 was the last year of the Seventh Five-Year Plan, and was the fifth year to carry out our national guideline and policy for extending the export of mechanical and electrical products. In the past five years, by introducing foreign fund, technology and key equipments, many old enterprises were reformed, and a batch of foreign investment enterprises were newly built. With the gradual hightening of the general level of mechanical and electrical industry and the enhancing of the quality of the foreign trade enterprises, the export of Shanghai mechanical and electrical products has been increased obviously. According to incomplete statistics, the export in 1990 earned US\$ 983 million , an increase by 15% as compared with that of 1989 and by 134% as compared with US\$ 420 million in 1985. The increase of figures is only a mark, but the content of mechanical and electrical work is abundant. It includes the improvement of structure, quality raising, discovering new market, training personnel, enlarging contingent, and multiplization of forms, etc..

Not only should the export of mechanical and electrical products be supported by the state policy and the betterment of the environment of enterprises, but also the management within enterprises (production or trade) and the transformation of organization. It is very important for foreign trade or industrial/commercial companies to contribute pioneer work, for productive enterprises to promote technical progress, to make new products from time to time, so as to meet the needs of the market. It is also important to raise the ability of developing own-designing new products and opening new market, to engage actively in the economic and technical co-operation and exchange with all countries and regions, to invite foreign customers to come and investigate our enterprises and products and to go out for sales and seeking new customers, to know well the trends and information of the international market and to publicize ourselves well by providing information, and let ourselves be understood by the whole world.

For all the above-mentioned reasons, we need to sum up the present status from an objective viewpoint. We should strive for a better future, so as to realize the goal set by the Eighth Five-Year Plan and the General Idea of the Ninth Five-Year Plan for the export of Shanghai mechanical and electrical products. Thus we

decided to edit a Yearbook of Shanghai Mechanical and Electrical Products for Exportation and to have it published, and hope it would be helpful to the export business.

This is the first time for us to edit a special yearbook for export business. We hope that this yearbook can objectively, all-sidedly, and systematically reflect all the aspects of 1990 Shanghai mechanical and electrical products for export, and become a book which is authoritative, typical, full of historical data, to be useful in providing information of Shanghai mechanical and electrical export products for the international market. We sincerely hope that all who engage in foreign trade, productive activity and theoretical studies, and our foreign friends, can give us suggestions and put up demands in compiling a better edition. At the same time, I would like to express my heartfelt thanks to those who contributed to the editing and publishing work of this book.

Ming Zhicheng

May 10, 1991

目 錄

《上海市機電產品出口年鑑》1991年版編委會

江澤民題詞

周建南題詞

沈烈初題詞

陳祥麟題詞

郁品方題詞

沈被章題詞

前 言

專 著 篇

黃菊在市機電產品出口工作會議上的講話	3
中央利用外資領導小組顧問周建南在滬檢查工作時的講話要點	21
國務院機電產品出口辦公室副主任倪益瑾在上海市機電產品出口“八五”規劃座談會 上的講話	27
上海市機電產品出口辦公室主任明志澄在1990年上海市機電產品出口工作會議上的 講話	39

綜 合 概 述 篇

1990年上海市機電產品出口取得新進展	65
上海投資環境介紹	71
上海機電行業外商投資企業簡介	82
1990年上海對外經濟貿易洽談會簡介	92
改革開放中的上海對外經濟貿易	94
上海商品檢驗局與上海地區出口機電產品檢驗工作	99
為國際進出口商提供法律服務、依法維護當事人合法權益	112
上海市應致力于擴大機電產品出口	126
擴大出口創匯 提高出口效益	135
儀表電子工業產品出口年創匯突破億圓大關	138

上海輕工機電產品出口展望	144
--------------	-----

重 點 企 業 篇

上海機械進出口公司	155
上海市五金礦產進出口公司	169
上海市輕工業品進出口公司	175
上海市文教體育用品進出口公司	180
上海市工藝品進出口公司	186
上海市機械設備進出口公司	190
上海市儀表電子進出口公司	201
上海汽車進出口公司	206
上海鐘錶進出口有限公司	208
上海市玩具進出口公司	216
上海遠東航空技術進出口公司	222
中國電子進出口總公司上海分公司	223
中國長城工業公司上海分公司	224
上海市醫藥保健品進出口公司	226
 上海航空機械制造廠	227
上海機床廠	230
上海機床進出口公司	233
上海標準件公司	238
上海躍進電機廠	242
上海微型軸承廠	245
上海工具廠	250
上海砂輪廠	252
上海電氣聯合公司	256
上海飛樂股份有限公司	268
上海廣播電視(集團)公司	271
上海亞明燈泡廠	273
上海自行車(集團)公司	278
上海協昌縫紉機廠	280
上海縫紉機一廠	284
上海電池廠	288
上海照相機總廠	296
上海搪瓷不銹鋼制品聯合公司	301
華生電器總廠	307
上海餐具廠	311

上海洗衣機總廠	315
上海新興鎖廠	316
上海躍進不銹鋼制品廠	318
上海廣播器材廠	321
上海港口機械制造廠	324
上海第二紡織機械廠	326
上海電器公司	330
上海電線電纜(集團)公司	333
上海軸承公司	337
上海電機(集團)公司	340
上海印刷包裝機械公司	345
上海輕工機械公司	349
上海電視一廠	355
上海精密科學儀器公司	362
上海電子元件集團公司	367
上海手錶三廠	371
上海市燎原電器總廠	374
上海自行車廠	375
上海自行車三廠	379
上海高壓容器廠	385
上海手錶廠	390
上海鐘廠	394
上海電光源公司	396
上海上菱電冰箱總廠	399
上海工具公司	402
上海華通開關廠	405
中華造船廠	410
上海柴油機廠	414
上海新力機器廠	417
上海無線電四廠	422
上海打字機廠	426
上海自行車鏈條廠	427
中國鏈條廠	429
上海汽輪機廠	431
上海重型機床廠	442
上海特種燈泡廠	447
上海紡織機械(集團)聯合公司	455
彭浦機器廠	463

上海大隆機器廠	465
上海電機廠	470
新中華刀剪廠	475
復旦大學科學技術開發總公司	478
上海異型鉚釘廠	484
上海醫用儀表廠	487
上海光學儀器廠	488
上海電熨斗總廠	491
上海第二天平儀器廠	496
上海建築機械制造廠	500
上海華美無線電廠	504
上海四方鍋爐廠	508
上海第一石油機械廠	509
上海電焊條總廠	512
上海第一制藥機械廠	514
上海工業縫紉機廠	518
上海嘉寶照明電器公司	520
上海金屬品廠	525
上海微型電機廠	529
上海鋁制品一廠	530
上海第五電表廠	533
上海卷尺廠	535
中日合資上海日立電動工具有限公司	540
上海神明電機有限公司	541
上海華海集裝箱制造有限公司	547
中國迅達電梯有限公司上海電梯廠	550
上海三菱電梯有限公司	551
興利五金制品有限公司	557
上海亞華印刷機械有限公司	560
上海堂福電子有限公司	562
上海紡織設備器材工業聯合公司	564
上海外貿下沙聯營木螺釘一廠	567
上海滬東紡織機械廠	569
中國彈簧廠	570
上海先鋒電機廠	571
上海童車廠	573
上海申福電器廠	574

華東建築機械廠	574
上海東方電子工業公司	578
寶山千斤頂廠	580
上海航空發動機制造廠	585
上海飛機制造廠	587
上海船舶工業公司	589
上海壓縮機廠	593
上海易初摩托車有限公司	595
上海匯明電筒廠	599
郵電部上海通訊設備廠	600
上海電力修造總廠	602
上海錶帶廠	605
上海江灣機械廠	610
中國鐘廠	612
上海手術器械廠	615
上海醫療器械工業(集團)公司	618

展望開拓篇

上海市機電產品出口“八五”規劃及“九五”目標規劃簡介	623
上海機電產品出口打基礎、上水平、提檔次的五年	628

資料篇

上海各有關部門及各有關機電產品外貿(工貿)公司一覽表	647
上海市機電產品自營企業、基地企業、擴權企業名單	651
上海市機電產品出口企業名錄	663
1990年上海市機電產品出口大事記	746